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Tres nois van pel carrer i es
creuen amb un home calb. Ni
tan sols el miren, ni es giren ni
l’hi presten atenció. Al cap i a la
fi, està normalitzat que els ho-
mes no tinguin cabells, no? Per
què sorprendre’s? Però, segui-
dament, es troben amb una
dona calba. El primer que pen-
sen: ai pobra, deu estar malalta.
No li treuen la mirada de sobre
i xiuxiuegen, igual que fa la res-
ta de gent que se la creua. 

Aquesta és una situació real i
la viuen moltes dones que tenen
alopècia. Per això, algunes opten
per portar perruca o, directa-
ment, per intentar sortir poc de
casa. Simplement pel fet de ser
diferents. Per no entrar en els cà-
nons de bellesa establerts. “Fins
que obres els ulls i t’adones que,
si al món no li agrades, que s’a-
guanti, perquè qui ha de canviar
és la societat, no nosaltres”. 

Amb aquesta frase, Júlia Vin-
cent explica com, després de 23
anys tancada a la gàbia que per a
ella va ser la perruca, va “sortir de
l’armari”. “La necessitat d’encai-
xar és un problema molt gran i a
mi em va fer bola”, recorda. Per
això va decidir crear A Pelo: l’única
associació de tota Espanya que tre-
balla per donar suport a dones i
nens que pateixen alopècia. 

LA PERRUCA, UN SALVAVIDES
Montse Fernández és membre
d’A Pelo i viu a Lliçà de Vall. Amb
30 anys va començar a tenir cla-
pes i, a poc a poc, va anar perdent
tots els cabells. La causa, una ma-
laltia autoimmune que fa que el
seu propi cos els expulsi. Però
després de moltes proves i visi-
tes al dermatòleg, va decidir
prendre corticoides i els cabells

li van tornar a créixer. Fins que
va veure que seguir tota la vida
així era insostenible i va deixar la
medicació, 14 anys més tard. 

Com en la majoria de casos,
va portar perruca durant un
temps. “Volia treure’m les mira-
des de sobre i ho vaig aconsegu-

ir, però una vegada te la poses
costa molt sortir de l’armari,
perquè t’acomodes al fet que no
et mirin”, explica. Al final, va op-
tar per treure-se-la. Un gest que,
segons pensa, “cal fer, perquè
com més visibles ens fem, més es
normalitzarà”. I és que, com diu
Vincent, “un tabú tan gran com
l’alopècia femenina es trenca ve-
ient dones calbes pel carrer”.

LA CABELLERA
Les normes no escrites de la so-
cietat diuen que una dona ha de
tenir una cabellera llarga, maca
i ben cuidada. “Per tant, el fet que
ens faci por anar calbes no és una
cosa personal, sinó cultural”,
apunta Vincent. “Quan perds els
cabells penses que deixaràs d’a-
gradar, que el teu entorn et jut-
jarà, que ningú es voldrà apropar
a tu per ser diferent”, diu Fer-
nández. “I sobretot si vius en un
poble, on és més difícil treure’t
aquesta por”, afegeix. 

La lliçanenca ha sortit de l’ar-
mari, en part, gràcies a l’asso-
ciació. I és que A Pelo, a banda
d’ajudar dones sense cabells,
també visibilitza i informa sobre
tot el que està relacionat amb l’a-
lopècia, a través d’iniciatives com
la que està duent a terme actu-
alment:  una exposició fotogràfica
itinerant, que fa uns mesos va
passar per Granollers, on elles
mateixes són les protagonistes.
Però és suficient amb això? 

La veritat és que falten més
referents de l’alopècia femenina
per arribar a normalitzar-la.
“Hi ha molt poques dones calbes
que s’atreveixin a sortir per la
tele o a les xarxes socials”, diu
Fernández. Però, tot i això,
“sembla que s’està evolucionant
força en aquest sentit i que cada
vegada estem obrint més camí,
sobretot gràcies al feminisme”,
pensa Vincent.  

FALTA D’INFORMACIÓ
És evident, doncs, que estar a la
posició d’aquestes dones no és
fàcil perquè la societat les jutja.
“Però també t’has de posar a la
pell de l’altre i ser conscient
que no tenen informació del
que ens passa”, reconeix la lli-
çanenca. Una desinformació
que, segons la fundadora d’A
Pelo, va més enllà i arriba, fins
i tot, a la medicina. “Moltes ve-
gades ens ofereixen tractaments
que no serveixen de res, sense
avisar-nos dels efectes secun-

daris, en comptes d’oferir-nos
perruques o ajuda”, lamenta. 

Per això, elles mateixes s’or-
ganitzen per trobar-se i com-
partir experiències que els per-
metin aprendre a viure amb l’a-
lopècia i empoderar-se. “Coses de
pelonas que van des de tipus de
maquillatge per a celles fins a
trucs perquè la suor no entri als
ulls, i que ens fan sentir protegi-
des, guapes i fortes”, diu Vincent.

Tot plegat per aconseguir que
algun dia es perdi la importància
que la societat dona als cabells i
que deixi d’estar mal vist que les
dones no tinguin pèl on se supo-
sa que n’han de tenir o que, per
contra, en tinguin on no n’hi
hauria d’haver. Però, sobretot, per
arribar al punt on ser calba sigui
una simple realitat estètica més,
com avui dia ho és portar els ca-
bells llargs, curts, tenyits, llisos,
arrissats o recollits. El punt on les
dones amb alopècia puguin cridar
ben fort i sense por: “Som calbes,
i què?”, conclou Vincent.

“Som calbes, i què?”
» L’alopècia femenina és un fenomen minoritari, però a la comarca hi ha dones que la pateixen

» L’associació A Pelo les ajuda a empoderar-se i a veure que no cal avergonyir-se per no tenir cabells

Aquesta és una de les imatges de l’exposició d’A Pelo, amb les seves integrants com a models. Foto: Jordi M. (Barcelona J imatges) i Albert Planàs

“Quan perds els cabells
penses que deixaràs
d’agradar i que el teu
entorn et jutjarà”

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

uan el 28 d’octubre del 1848 es va inaugurar
la línia de ferrocarril Barcelona-Mataró (la pri-
mera de tota la península Ibèrica), pocs podien
imaginar les incomoditats i els contratemps que
implicava aquesta decisió. Ben al contrari, eren

temps d’alegria i d’expansió econòmica, les albors del ca-
pitalisme i les acaballes d’una Revolució Industrial que
culminava amb aquest formidable invent.

Aviat es van multiplicar les companyies que van im-
plantar ferrocarrils a tota Espanya, rendides a la seva
enorme capacitat de transport de viatgers i mercade-
ries comparada amb la de les formes rudimentàries de
tracció animal utilitzades fins aleshores. Per motius tèc-
nics, el rendiment d’aquestes locomotores disminuïa
com més vagons hi havia, limitant en conseqüència el
pendent màxim d’aquests “camins de ferro”, per la qual
cosa es buscava sempre, en el disseny del seu traçat, llocs
amb poc desnivell.

La Mediterrània i els grans rius han estat sempre els
mitjans del comerç per al transport de gran capacitat,
així que les primeres línies fèrries van seguir costes i con-
ques fluvials, connectant grans ports i ciutats. En pocs
anys es van habilitar milers de quilòmetres de vies, mol-
tes en paral·lel, per doblar la capacitat o la freqüència
dels viatges, així com vies mortes per a la reparació i el
manteniment dels trens.

Aquest creixement va deixar bona part del territo-
ri en situació marginal, literalment “a un marge” de la
via del tren. Una de les “qualitats” de les línies fèrries
és precisament la de separar territoris, fent difícil la seva
connexió posterior.

La invenció de l’automòbil més tard no va fer més
que consolidar aquest creixement exponencial. Les car-
reteres i l’asfalt van complementar la xarxa de transport
ferroviari, gairebé sempre al costat del mateix traçat, amb
l’ànim de potenciar i connectar ciutats cada cop més po-
laritzades al territori. Avui observem, atònits, com s’a-

munteguen estructures viàries en altura al pas entre Ciu-
tat Meridiana i Montcada i Reixac, a l’estret espai na-
tural entre Collserola i la Serralada de Marina.

Un territori que aspiri a tenir un futur en equilibri
ha de replantejar aquest creixement insostenible. I, tot
i semblar difícil, és possible.

Alguns recordem com es va transformar el litoral bar-
celoní, de la mà d’Oriol Bohigas, mort recentment, i com
es van canviar platges de vies per platges de sorra. Qui
no ha dit o ha sentit alguna vegada que la Barcelona d’a-
bans del 1992 vivia d’esquena al mar? En una de les se-
ves múltiples entrevistes, Bohigas ressaltava la impor-
tància d’haver guanyat aquestes platges com a lloc pú-
blic de lleure i d’esbarjo. Avui ningú s’imagina Barce-
lona sense aquest fabulós llegat per als seus habitants.

Aquesta és una assignatura pendent del nostre lito-
ral al Baix Llobregat, el Barcelonès i el Maresme. A l’a-
parició, fa més de 170 anys, del ferrocarril Barcelona-
Mataró se li va sumar una altra via en sentit contrari i la
carretera davant del mar. En aquest temps han apare-
gut diferents propostes per traslladar les vies del tren, així
com per pacificar o domesticar l’N-II al Maresme o des-
carregar la C-31 i desviar el pas del tren a les poblacions
del Baix Llobregat. Tanmateix, malgrat l’aparició de ro-
tondes i la desaparició recent d’alguns peatges, la inèr-
cia d’aquestes infraestructures continua massa consoli-
dada per pensar en la transformació real del litoral. Hem
normalitzat la desconnexió de les poblacions del Maresme
amb la costa, els estrets passos subterranis per accedir
a les platges, sovint inundats, i els tràgics accidents a l’ho-
ra de travessar les carreteres o les vies del tren.

Potser l’innegable canvi climàtic no ens donarà més
treves. Hem d’actuar i no tenim gaire temps, atesa la
magnitud de la transformació a emprendre. Episodis
com la tempesta Glòria o el temporal Filomena co-
mencen a estar perillosament assumits per la població,
que no acabem de comprendre que són l’avantsala d’un

veritable repte per a la humanitat. Hem sentit sovint la
necessitat d’adaptar-nos al canvi climàtic i la resposta
ve, gairebé sempre, en forma de plaques fotovoltaiques
o de consum “responsable”, però hi ha pocs estudis se-
riosos sobre relocalització de ciutats i assentaments hu-
mans a conseqüència de la pujada del nivell del mar a
causa de l’escalfament global i la fosa del gel polar.

Després dels tímids suports al COP26 dels països
més contaminants, els nostres litorals han de comen-
çar a repensar-se amb urgència. Potser serem capaços
d’evitar una pujada dràstica i irreparable del nivell del
mar, però ja és del tot evident que els estralls dels con-
tinus temporals inutilitzen vies i carreteres.

Hi ha nombrosos estudis sobre el trasllat del tren i les
carreteres cap a l’interior, alguns de tan curiosos com el
de tunelar les vies sota la C-32 o passar-les sobre el mar
en un viaducte damunt de pilones. Tot i això, el creixe-
ment longitudinal de les poblacions del Maresme al llarg
de la carretera i les vies del tren permet crear noves cen-
tralitats a la part posterior dels municipis, a prop del seu
centre gravitatori, amb l’aparició de noves estacions i con-
centració d’activitat econòmica i urbana, compensant el
possible benefici (o gentrificació) que produirà la des-
aparició del tren i la carretera als barris de davant del mar.

Podem acostumar-nos a conviure durant anys amb
el tren i els cotxes passant per davant de les nostres plat-
ges, però no serà possible enfrontar-nos a la magnitud
d’aquests canvis de la naturalesa sense una relocalització
de les infraestructures de les nostres costes. Aquesta ve-
gada no hi haurà unes Olimpíades que ens obliguin a
transformar el territori. Potser, després de tot, el can-
vi climàtic ens forçarà a ser sostenibles a l’hora de re-
pensar el litoral.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter 
és arquitecte fundador de haz arquitectura

i professor de projectes arquitectònics a la UPC

NLes millors
perles

Acomiaden dos policies de Los Angeles per caçar pokémons
mentre s’estava produint un robatori en uns grans

magatzems. Els agents van ignorar l’avís perquè estaven
jugant a Pokémon Go. És que és clar, havien trobat un Snorlax!

Descomptes i ofertes en cirurgia estètica i implants
capil·lars: és un dels beneficis que ofereix CCOO als

seus afiliats, tal com ha publicat NacióDigital. Perquè el
sindicalisme no està renyit amb la bellesa.

La lletra de la nova cançó de Rosalía, Hentai, ha rebut moltes
crítiques i fins i tot els més fans han fet arribar el seu

desconcert a la cantant. Però una seguidora ha descobert el
misteri de tot plegat: “Creo que es catalán”, ha resolt. 

Una passatgera d’un vol de Qatar a Uganda es va posar
de part a més de 10.000 metres d’altitud. La doctora

Aisha Khatib compartia avió amb ella i la va atendre. En
veure la nena, la mare va tenir clar el nom: Miracle Aisha.

LA FOTOAlbert Segura Lorrio / ACN

Q
per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Repensar el litoral
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Por en un barri de Parets per una 
onada d’intents de robatori1

2
Cinc empreses vallesanes, líders 
en creixement a nivell estatal

Protestar a casa de l’alcalde, la nova
estratègia d’Al Huda Mollet

Nou pas per desencallar el conflicte 
entre Al Huda i l’Ajuntament de Mollet

La lluita de la Vasi s’acaba: 
aconsegueix el lloguer social

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@SindicatLloguer: [...] El jovent no pot
pagar el lloguer perquè en els darrers anys
ha pujat un 50%. Si s’aprova la Ley Vivienda
amb la regulació, no caldran ajudes.

@Catinformacio: La mesa del Parlament ha
decidit per unanimitat eliminar el règim que
permetia als funcionaris del Parlament co-
brar sense treballar al final de la vida laboral.

#ProuCobrarSenseTreballar

@govern: @patriciaplaja: “El confinament
nocturn és vigent fins a la matinada del 21
de gener. [...] Les mesures que segueixen vi-
gents passaran a revisar-se setmanalment”.

#AdeuTocDeQueda #250€AJovesLlogaters

Safata d’entrada

Aquest any 2021 que ens
acaba de deixar, a banda
de la inacabable pandè-

mia, hem hagut de patir, una
vegada més, el que sembla ser
una dictadura de les entitats fi-
nanceres, que s’estan eviden-
ciant a ulls de la ciutadania
com un sòlid grup de pressió
que passa per damunt del Go-
vern o, dit amb paraules més
planeres, menja a part.  

Han estat artífexs, a molta
distància de les empreses, de la
destrucció de llocs de treball,
amb milers i milers d’empleats
acomiadats, sense resposta per
part de l’administració. I, per
acabar-ho d’adobar, mantenint
una gran quantitat d’habitatges
que romanen tancats i barrats,
sense posar-los a disposició del
mercat de lloguer.

Últimament, tant a les ciutats
com als pobles, han abaixat la

Desprotegits davant el capital
per Antoni Moliné

persiana nombroses sucursals
bancàries, deixant els seus
clients orfes de caixers auto-
màtics on poder treure l’efec-
tiu necessari per al dia a dia. I
qui en resulta perjudicat? Com
sempre, la gent gran, que està
suportant llargs desplaça-
ments per manca d’un servei
que, no oblidem, està catalogat
com a “servei públic”. Conec
un cas d’una persona que té la
seva residència davant del
Mercat de Sant Antoni de Bar-
celona i, sense avisar-la, li han
traslladat el compte, ni més ni
menys, que a escassos cent
metres de la Catedral. Amb
aquest exemple està tot dit.

I ens preguntem, davant
d’aquest immens problema,
què podem fer? Tot, menys
quedar-nos de braços ple-
gats. Em permeto suggerir a
les associacions de veïns la
presentació d’una queixa for-
mal, tant a la Generalitat com
a la delegació del govern es-
panyol a Catalunya, en justa
defensa dels nostres drets re-
flectits a la Constitució. Això
com a primer pas abans de fer
el pas definitiu, demanant
empara al Tribunal Consti-
tucional en cas de no rebre
suport dels governs esmen-
tats. Si us plau, no defallim:
ens hi juguem molt.         
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Els semàfors

Granollers Pedala està
impulsant el bicibús, una nova
manera d’anar a l’escola a la qual
s’estan sumant cada vegada
més famílies que veuen en la
iniciativa una oportunitat de

moure’s d’una forma sostenible,
fàcil i també segura.

pàgina 8Granollers Pedala

Marta Vilaret ha estat escollida
per ser la pròxima candidata

d’Ara Mollet ERC a les eleccions
municipals del 2023. Una nova

cap de llista que promet
treballar per fer avançar el partit

i que rellevarà Oriol López
després d’11 anys.

pàgina 10Marta Vilaret

AMPA Total ha reclamat a
l’escola Joaquim Abril de Sant
Fost que compleixi la sentència
del 25% de castellà. Un cop
contra la immersió lingüística
que neix d’una nova associació
de mares i pares vinculada a

entitats espanyolistes.
pàgina 14AMPA Total
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Dimarts, Zara abaixarà la persia-
na del seu local del carrer Anselm
Clavé i no la tornarà a apujar
més. Així ho avançava l’empresa
a finals de novembre quan va co-
municar la decisió als treballadors
i a la propietat de l’edifici, donant-
se per confirmada la notícia des de
feia mesos corria per la ciutat en
forma de rumor. Una pèrdua per
al teixit comercial de Granollers,
que ha acollit la gran marca d’In-
ditex durant gairebé 24 anys. 

Però, per què tanca Zara? No
era rendible? Els números no
eren pas un problema, ja que la
botiga sempre ha rebut clients de
tota la comarca. Tot es deu a una
nova estratègia comercial que In-
ditex està impulsant a totes les ciu-
tats i que consisteix a concentrar
les vendes físiques a grans boti-
gues situades a les capitals de
província i potenciar la venda en
línia, davant el seu augment ex-
ponencial. Per això, en el darrer
any, altres marques del grup com
Bershka o Massimo Dutti, també
han abandonat la ciutat, reduint
així la presència d’Inditex a tres
grans firmes: Pull and Bear, Oys-
ho i Stradivarius. Però, qui diu que
en els pròxims mesos no siguin les
següents a marxar?

“UNA PUTADA”
Aquesta pregunta aixeca neguit
entre els granollerins. “És una
putada que Zara tanqui, però en-
cara més que Inditex estigui mar-
xant a poc a poc de la ciutat, per-
què les marques del grup atrauen

molta gent i perdre-les serà un cop
econòmic dur per a Granollers”,
diu Aina Canals, veïna de la capi-
tal vallesana. Una opinió com-
partida per la presidenta de l’as-
sociació de comerciants Gran
Centre, Laura Sabatés, que pensa
que “la diversitat és el que atrau i,
per tant, aquesta notícia no ens fa
estar contents, ja que l’eix co-
mercial de Granollers és únic pre-
cisament per això, perquè et per-
met trobar una gran marca a pocs
metres d’una botigueta”.

De fet, durant anys, el comerç
local ha conviscut amb Inditex
sense problema, ja que “han
ocupat grans superfícies que els
establiments petits no podem
ocupar”, afegeix Sabatés, que
assegura que la relació amb Zara
sempre ha estat bona perquè, tot
i no sumar a l’associacionisme,
col·laborava amb la ciutat a es-
deveniments com l’Open Night o
amb les llums de Nadal.

UN FUTUR INCERT
Tot i que des de Zara no han vol-
gut fer declaracions al respecte,
la presidenta de Gran Centre ha

tingut contacte amb la propietat
del local i assegura que “van fer
tot el possible perquè es que-
dessin i els van abaixar el llogu-
er, però la decisió ja estava pre-
sa”. Encara que, segons avança,
ja hi hauria tres o quatre em-
preses interessades en el local de
quatre planetes i “igual que quan
va marxar Bershka va venir De-
cathlon, en aquest cas passarà el
mateix i s’instal·larà una altra
gran marca”, assegura.

Però, tot i que no falten pre-
tendents per ocupar l’edifici, la in-
certesa de si serà o no una firma
de moda preocupa a alguns veïns.
“Les dones no tindran problema
perquè hi ha moltes botigues de
roba per a elles, però els homes ho
tenim més complicat perquè l’o-
ferta és més reduïda fora de les
firmes juvenils”, diu Xavi Garcia,
veí de la ciutat. 

I és que, més enllà d’una sim-
ple botiga, Zara era, tant per a ve-
ïns com per a comerciants, un es-
tabliment de referència que la
ciutat ha d’acomiadar sense ganes
de dir-li adeu i amb l’esperança
que torni aviat a Granollers.

Zara tancarà el pròxim dimarts 25 de gener. Foto: Olga García

Olga García
GRANOLLERS

El tancament de Zara: cop o
oportunitat per al comerç local?
» Zara abandona dimarts el local d’Anselm Clavé després de 24 anys
» La ciutat lamenta el tancament, però ja hi ha firmes interessades

Anar al ‘cole’ en bicibús, una
manera de moure’s en alça 

MOBILITAT4Cada vegada són
més les famílies que se sumen a
la mobilitat sostenible i que op-
ten pel bicibús com a mitjà per
portar els seus fills a l’escola. Un
projecte que va començar a finals
del curs passat i que ja està més
a prop de consolidar-se perquè,
segons explica el secretari de
Granollers Pedala, Benjamí Agui-
lar, “la valoració fins ara és molt
positiva i la gent que ve està
molt contenta”.

“Tot i que de les quatre línies
que vam crear només està en
marxa una, la idea és aconseguir

que aquesta funcioni de manera
autònoma sense que els membres
de l’entitat hàgim d’estar pre-
sents, per poder desenvolupar
les altres”, diu Aguilar. Un pas que
el granollerí veu cada vegada més
a prop “encara que s’han d’acabar
de resoldre algunes coses com el
tema de l’aparcament a les esco-
les”, avança. 

De moment, però, ja són qua-
tre centres els que participen en
aquest projecte i “ja hi ha més que
ens demana entrar perquè ho
veuen com una manera fàcil i se-
gura de moure’s”, afirma Aguilar.

L’Ajuntament crearà més
places de pagament al centre

SOCIETAT4Granollers crearà 300
noves places de Zona Verda a di-
ferents carrers de la ciutat, però
principalment als barris del Pri-
mer de Maig i a la Font Verda. Un
canvi que se sumarà a l’ampliació
de l’Àrea Blava amb 70 places més
i que, per tant, reduirà la zona
blanca al voltant del centre.

Precisament per aquest motiu,
la notícia ha despertat opinions
contràries. “Em sembla un des-
propòsit total perquè no és més
que una mesura recaptatòria. No
paguem prou impostos a Grano-
llers?”, pensa Jordi Rodríguez, veí

de la ciutat. Un fet que podria per-
judicar el comerç de la ciutat en-
cara que, segons Laura Sabatés,
presidenta de l’associació de co-
merciants Gran Centre, “és una
cosa a la qual ens hem acostumat
des de fa temps i, encara que tots
voldríem que no hi hagués zona
blava, ho hem d’acceptar”.

Mentrestant, la Zona Verda
serà gratuïta per als residents i en-
trarà en funcionament l’1 de març.
Una acció que, segons l’Ajunta-
ment, “és una aposta per la mo-
bilitat sostenible i per avançar cap
a la Zona de Baixes Emissions”.

Bicibús, dilluns al matí. Foto: Granollers Pedala

Salut | Xifres rècord de covid-19
Granollers continua registrant xifres rècord de contagis. Ahir hi havia 1.924
casos, 86 dels quals estan ingressats a l’hospital. La dada més alta des del

novembre del 2020, que ha portat a obrir una nova UCI amb deu llits.
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Marta Vilaret, nova candidata
d’ERC a les pròximes eleccions

POLÍTICA4Després d’11 anys
amb Oriol López al capdavant de
les llistes d’Ara Mollet ERC, hi
haurà relleu al partit. I és que Mar-
ta Vilaret ha estat escollida per
unanimitat per encapçalar la can-
didatura del grup a les eleccions
municipals de 2023. Un canvi
que, segons han avançat des del
partit, és resultat d’una  decisió
presa fa mesos quan López va ser
elegit per dirigir la Secretaria Mu-
nicipal d’ERC.

En la seva primera interven-
ció pública, que va ser dissabte just
després que se celebrés l’assem-

blea que la va triar com a candi-
data, Vilaret es va mostrar il·lu-
sionada i sobretot agraïda amb el
partit i amb López “per la feina im-
mensa feta tots aquests anys”.
Però, després de tres mandats sent
la seva mà dreta, ara serà ella qui
marcarà les directrius d’ERC amb
“el feminisme i la lluita per la igu-
altat com a prioritats”, avançava.

Una nova etapa per al partit en
què Vilaret buscarà “un lideratge
col·laboratiu, proper i coral” i en
què continuarà el tàndem amb
Lòpez, “però amb un canvi de
rols”, concloïa. 

Indignació per la manca de
punts de vacunació a la ciutat
SALUT4La nova estratègia de
vacunació que està seguint el de-
partament de Salut ha deixat
Mollet sense cap centre on els ve-
ïns puguin posar-se el vaccí, ob-
ligant-los així a anar fins a Gra-
nollers. Un fet que la Plataforma
per la Sanitat Pública denuncia
perquè “s’ha de tenir en compte
que hi ha moltes persones amb di-
ficultats per desplaçar-se”, diuen
en un comunicat.

Per això, han demanat que se
segueixi vacunant als CAP “però
amb més personal, per tal de no
saturar-los més, tenint en comp-

te que els sanitaris estan desbor-
dats aquests dies”, afegeixen. Un
problema que no és únic a Mollet,
i que l’entitat ha tractat a una re-
unió amb la gerència de la Regió
Sanitària Metropolitana Nord.

En la trobada, que es va pro-
duir dimarts, “les reivindicacions
van ser escoltades i aviat tindrem
ampliacions de personal al CAP de
Plana Lledó i al de Can Pantiquet”,
avancen des de la plataforma.
Però sobre la vacunació i sobre si
aquesta ampliació anirà acom-
panyada de la reobertura de punts
per posar el vaccí, no es va dir res.

Tret de sortida a la Festa 
Major d’Hivern d’enguany

CULTURA4Aquest cap de set-
mana torna la Festa Major d’Hi-
vern de Sant Vicenç després que
l’any passat la covid-19 obligués
a anul·lar els actes principals del
programa. Però enguany, segons
han informat des de l’Ajunta-
ment, es preveu que la festa re-
cuperi l’esperit que tenia abans de
la pandèmia.

És per això que, fins al dia 30,
hi ha programades activitats de
tota mena: concerts, espectacles,

cultura popular, esport...  Una
trentena d’actes entre els quals no
faltaran la tradicional cercavila
d’entitats, la trobada gegantera o
el correfoc, que tornaran a omplir
els carrers com ho feien abans.
Sempre que l’evolució de la pan-
dèmia ho permeti, és clar. 

I és que, segons ha explicat la
regidora de Cultura, Mercè Pérez,
tot i les mesures de seguretat, “els
actes es podrien veure alterats o
suspesos en qualsevol moment”.

Marta Vilaret, dissabte a l’assemblea d’Ara Mollet ERC. Foto: Oriol López

Ball de gegants. Foto: Ajuntament

Mobilitat | S’acabaran els retards dels autobusos?
Segons Mollet Opina, les queixes sobre els retards de fins a 40 minuts que
tenen els autobusos han portat al regidor de mobilitat a comprometre’s a

treballar en aquest tema i millorar la qualitat del servei que s’ofereix.

SOCIETAT4A Mollet, ja són molts
els que consideren que el conflic-
te entre l’Ajuntament i la comu-
nitat musulmana Al Huda s’ha tor-
nat crònic. I encara més després de
veure la polèmica que han provo-
cat les concentracions davant de
casa l’alcalde. Però, s’allargarà
molt més aquesta situació? La in-
tenció de la Unió de Comunitats Is-
làmiques de Catalunya és que no
es continuï prolongant. Per això, ha
decidit intervenir i fer de media-
dora en el conflicte.

Així ho van traslladar l’alcalde,
Josep Monràs, i Mohamed El Ga-
hidouni, president de la Unió de
Comunitats, dilluns després de
tenir una reunió per tractar el
tema. “Hem repassat la situació i
hem deixat molt clar que hem de
respectar els domicilis personals”,
deia El Gahidouni, que defensa el
dret de la comunitat a manifestar-
se “però a l’Ajuntament”. Unes de-
claracions amb què coincidia l’al-
calde, que atribueix el conflicte a

una “manca d’informació per bona
part del col·lectiu davant unes re-
solucions administratives i judicials
que demostren que l’Ajuntament
està actuant correctament” en el
cas de la polèmica amb el local de
l'entitat musulmana.

Amb tot, però, Monràs ha afir-
mat tenir “absoluta predisposició
a negociar” i per això ja s’haurien
posat sobre la taula possibles so-
lucions que ni l’alcalde ni El Ga-
hidouni han volgut avançar. “Po-
dem donar un gir molt important

a aquesta crisi, sempre que la co-
munitat accepti el que hem estu-
diat conjuntament”, deia el presi-
dent de la Unió de Comunitats.

Per tant, el següent pas serà
una reunió a tres bandes que en-
cara s’ha d’acabar de concretar.
Una trobada molt esperada, ja
que, segons Monràs, “fa mesos
que Al Huda no vol parlar”. Però
la comunitat ja ha avançat que as-
sistirà a la taula de diàleg i que fins
aleshores seguirà amb les protes-
tes al domicili de l’alcalde.

Protesta del 7 de gener, davant la casa de l’alcalde. Foto: Al Huda

Nou pas cap a la fi del conflicte
entre Al Huda i l’Ajuntament

» La Unió de Comunitats Islàmiques de Catalunya farà de mediadora
» Ja s’han acordat possibles solucions que caldrà plantejar a Al Huda
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Una altra Festa Major
d’Hivern en pandèmia

CULTURA4Arriba finals de gener
i això vol dir que és temps de Fes-
ta Major d’Hivern. De fet, la ce-
lebració comença avui mateix i
s’allargarà fins dilluns. Quatre
jornades on no faltaran les colles
de Gegants i de Diables, la músi-
ca, el teatre i, en general, activitats
per a tots els públics. 

Però, davant la progressió de
la sisena onada de covid-19, l’A-
juntament s’ha vist obligat a fer al-
guns canvis en la programació
prevista abans que comenci la fes-
ta. És per això que ha anul·lat els
concerts i la calçotada de dissab-

te i ha traslladat el ball de di-
umenge a la Sala Cooperativa.

Amb tot, però, els paretans po-
dran gaudir de la tradicional cer-
cavila i del correfoc, de la 8a Fira
Medieval, d’espectacles, d’una
xocolatada i també de competi-
cions esportives. Activitats que,
com l’any passat, s’hauran de fer
adaptades a la pandèmia, amb
aforament, mascareta i distància,
però que permetran al poble gau-
dir d’uns dies d’oci i cultura po-
pular en el que tothom espera que
sigui la darrera Festa Major amb
presència de la covid-19.

SOCIETAT4Diumenge va fer un
any de la mort de Sergi Mingote.
Un any des que Parets va perdre
el seu estimat exalcalde, veí, amic
i company, i en el qual el record de
l’alpinista ha estat més present
que mai. I és que en aquests 365
dies no han faltat homenatges ni
gestos d’amor i gratitud cap a la fi-
gura del paretà, complint així el
que sempre ha demanat la seva
dona, Míriam Roset, “que Min-
gote no caigui en l’oblit”. Unes pa-
raules que deia fa tan sols uns me-
sos en la inauguració de l’escultura
que el poble va voler dedicar-li, al
parc del Sot d’en Barriques.

Precisament aquest espai es va
omplir diumenge d’espelmes,
flors, cartells i detalls de tots
aquells qui guarden una estima
especial a l’alpinista. Però a les xar-
xes socials Mingote també va ser
protagonista. “En Sergi va ser, és
i serà un exemple i un referent per
a molts de nosaltres. Seguim so-
miant gran com ens vas enseny-
ar, amic. Et trobem a faltar”, deia
a Twitter el seu company de par-
tit, Salvador Illa. Un missatge

compartit pel PSC de Parets, que
donava les gràcies a Mingote “per
portar Parets tan alt” i afegien que
“sempre ens guiaràs amb la teva
empenta i la teva força”. Com tam-
bé Onat Foundation, que li dedi-
cava unes paraules d’escalf al seu
fundador, rememorant el seu lle-
gat i “mantenint-lo viu”. 

Però més enllà de Parets i de
la política, el polifacètic exalcalde
s’havia guanyat el cor de moltes
persones vinculades al món de
l’esport i la solidaritat que al llarg

d’aquest any també l’han recordat
amb actes, esdeveniments i ho-
menatges diversos. 

És per això que la seva dona va
voler dedicar un missatge per
agrair tots aquests gestos. “Hem
sentit durant tot aquest any mos-
tres d’escalf permanents. Us por-
tem sempre amb nosaltres. Ell és
la nostra llum i esperem que sigui
la vostra”, deia Roset. I és que si
alguna cosa és evident és que, un
any després, l’empremta de Min-
gote segueix ben viva. 

Així lluïa l’escultura dedicada a Mingote, diumenge. Foto: Ajuntament

Un any sense Mingote, però
vivint amb ell en la memòria

Imatge d’arxiu dels gegants a la Festa Major. Foto: Ajuntament

Mobilitat | El tercer carril de la C-17, gairebé acabat
Les obres per eixamplar la calçada en sentit sud estan a punt d’acabar i,

segons avança el Departament de Territori, el tercer carril estarà operatiu en
els pròxims dies, concretament entre finals de gener i principis de febrer.
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Forcadell presenta el seu
llibre al Celler de Carrencà

MARTORELLES 4Dones, femi-
nisme i futur són els tres eixos
d'Escrivim el futur amb tinta lila
(Edicions Destino), el llibre de
Carme Forcadell, presentat
aquest dimarts passat al Celler de
Carrencà, a Martorelles. "La jus-
tícia no és igual per a tothom.
Quina societat som? Veure-ho en
els casos de les meves company-
es em va remoure. La immensa
majoria de les preses eren vícti-
mes abans de delinquir", va de-
nunciar la 14a presidenta del
Parlament de Catalunya i expre-
sidenta de l'Assemblea Nacio-

nal Catalana (ANC). "Totes les
presons estan fetes i pensades per
a homes", va lamentar l'autora.

"És importantíssim que es
canviï la monstruositat de la
presó preventiva. Mai no es re-
cupera el temps perdut", va afe-
gir Forcadell, per a qui "la veri-
table revolució del segle XXI
serà la revolució feminista". "Una
part d'aquest llibre tracta del
que hem anat aconseguint a la
presó, i l'origen d'algun d'aquests
canvis prové d'aquest bolígraf i
del motiu pel qual el faig servir",
va detallar Forcadell.

Carme Forcadell, durant la presentació. Foto: Twitter @ERC_Martorelles

Martorelles | Bones xifres de reciclatge
Del total de residus analitzats d'un camió de la brossa de Martorelles,
en l'última mostra de 2021, només 5,9 quilos no eren fracció orgànica
(bosses, llaunes, mascaretes, etc.) i la resta, 238 quilos, sí que ho era. 

EDUCACIÓ4La sentència del
25% de castellà a l’escola ha ar-
ribat a Sant Fost generant po-
lèmica, després que un grup
de famílies de l’escola Joaquim
Abril s’hagin unit per crear una
nova AMPA, promoguda per
Hablamos Español i Conviven-
cia Cívica Catalana. Dues enti-
tats espanyolistes que impulsen
AMPA com la de Sant Fost a al-
tres escoles catalanes, sota el
nom d’AMPA Total, per asse-
gurar el compliment de la sen-
tència i mantenir l'anonimat
de les famílies que demanin la
seva aplicació.

Segons un comunicat que
ha publicat la nova associació de
mares i pares del col·legi, el 12
de gener haurien enviat un bu-
rofax a l’escola demanant que
se’ls informés sobre el compli-
ment de la sentència i avançant
que, si no es rebia una resposta
en el termini de cinc dies, es de-
nunciaria el cas al Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalu-
nya. Un fet que des del centre no
han pogut confirmar, perquè

no han volgut fer declaracions al
respecte, però que ha aixecat po-
lèmica a tot el municipi.

Mentre que l’AFA del centre
es desvinculava totalment d’a-
quests fets, assegurant que no
coneixia l’existència de la nova
AMPA, l’ANC Sant Fost orga-
nitzava una concentració aquest
dimarts a la plaça de la Vila.
Una trobada a la qual van acu-
dir un centenar de persones, en-
tre les quals hi havia docents, fa-
mílies i representants del grup
municipal Esquerra-Junts per
Sant Fost, que dilluns feia pú-
blic un comunicat condemnant

la creació d’AMPA Total i de-
fensant el català.

Davant de tot això, la Federa-
ció d'Associacions de Mares i Pa-
res d'Alumnes de Catalunya s’ha
vist obligada a posicionar-se i ha
qüestionat el paper i la represen-
tació d’aquestes noves AMPA,  ja
que, segons expliquen, només
caldria el nom de tres pares o ma-
res per ser constituïdes. 

Mentrestant, però, AMPA
Total ha avançat que demanarà
indemnitzacions de 450 euros al
trimestre per als pares que vul-
guin aplicar la sentència però no
se’ls concedeixi aquest desig. 

Imatge d’arxiu de l’Escola Joaquim Abril. Foto: Escola Joaquim Abril

Una nova AMPA espanyolista
vol el 25% de castellà a Sant Fost
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Comencen les obres de 
la nova residència d’avis

MONTMELÓ 4Han començat
les obres de la nova residència
per a la gent gran que, en prin-
cipi, tindrà una capacitat mà-
xima per a 36 persones. El pro-
jecte inclou també un centre de
dia que estarà pensat per a 45
usuaris. 

Està contemplat que més
endavant les places de resi-
dència es puguin incrementar
en 18 més, i les de centre de dia,
en 15. Les obres fan que l'a-
parcament al costat de la Fire-
ta estigui restringit.

Des de principi de l'any pas-
sat, i amb la intenció de substi-
tuir les places d'aparcament que
ara no es poden utilitzar, es va
habilitar un espai al costat del
parc del Sant Crist que té una ca-
pacitat per uns cent vehicles.

Una vegada han finalitzat
els tràmits administratius pre-
vis necessaris, les obres han co-
mençat amb l'adequació dels
terrenys, que són necessaris per
a l'edificació de la nova resi-
dència d'avis, que estarà ubica-
da al costat de La Fireta.

MONTORNÈS4"Continuem en
un període de la història de la
humanitat, que va començar en
el Neolític, en què la població hu-
mana es divideix entre domina-
dors i dominats. Mentre sigui
així, serà necessari reivindicar la
fraternitat i l'emancipació uni-
versals. Per tant, Lorca continua
sent una necessitat", argumen-
ta Alberto San Juan (Madrid,
1968) a Rivas Ciudad.

Demà, al Teatre Margarida
Xirgu a les vuit del vespre, San
Juan enceta la nova progra-
mació cultural de Montornès
amb Nueva York en un poeta,
on interpreta poemes de Fede-
rico García Lorca acompanyat
d'un quartet de músics. És la
música que Lorca escoltava a
Nova York.

A banda, la programació tam-
bé inclou una doble proposta
de l'Orquestra Barroca de Bar-
celona. La primera, el pròxim 6
de febrer, amb un passeig per les
grans melodies del barroc i el
classicisme (Vivaldi, Bach, Hän-
del, Corelli, Pachelbel, Albinoni,

Boccherini, Beethoven). La se-
gona, el 6 de març, amb els qua-
tre concerts que formen Les 4 es-
tacions, l'obra més icònica d'An-
tonio Vivaldi. L'alumnat de l'Au-
la de Teatre recitarà els quatre so-
nets que acompanyen els con-
certs: la primavera, l'estiu, la
tardor i l'hivern.

El 12 de febrer la cita serà amb
Núvol, Núvol, una revisió des de
l'humor i l'amor del conte de La
Sireneta. És un espectacle d'ac-
trius i titelles pensat per al públic

familiar i amb el segell de Perife-
ria Teatro. Mentre que el 12 de
març Elena Gadel i Marta Robles
musicaran Les dones de la meva
vida. Un crit de guerra i de relats
de dones lliures i poderoses. 

El punt final de la nova tem-
porada cultural a Montornès el
posarà el 26 de març la compa-
nyia El Replà amb Histriònic,
una comèdia trepidant, esbo-
jarrada i divertida. L’escenari
dels espectacles serà el Teatre
Margarida Xirgu.

Alberto San Juan a Nueva York en un poeta. Foto: Teatro del Barrio

El Lorca d’Alberto San Juan
arriba al Margarida Xirgu

El projecte de la nova residència de gent gran. Foto: Ajuntament Montmeló

Montmeló | Nova convocatòria d'accés als horts urbans
Des del primer dia de l’any hi ha una nova convocatòria d’accés als horts urbans de

Montmeló, que es mantindrà oberta fins a tenir una llista d’espera suficient que
permeti agilitzar els tràmits i també facilitar l’accés de les persones interessades.
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Comencen els tallers
d’igualtat a l’institut Marina

LA LLAGOSTA4Des del passat 14
de gener l’Ajuntament de la Lla-
gosta està organitzant tallers so-
bre igualtat dirigits a l’alumnat de
l’institut Marina i a càrrec de la
llevadora de l’ASSIR, les educa-
dores socials i la tècnica d’Igual-
tat de l’Ajuntament. 

Els objectius dels tallers són
“definir el concepte de feminis-
me, incentivar l’anàlisi crítica de
les relacions afectives, identificar
conductes de risc en les relacions
afectives i prevenir les violències

masclistes”. També “reflexionar
sobre la importància de l’au-
toestima per generar relacions
sanes i desmuntar prejudicis i
creences errònies cap a la di-
versitat sexual”.

Són el fruit de la reunió entre
diferents professionals, el maig
de 2021, per abordar el contin-
gut dels tallers per a l’alumnat de
Secundària. Es va concloure que
havien d’estar centrats en “les ne-
cessitats i interessos dels joves de
la Llagosta”. 

SANTA PERPÈTUA4"La missió
és aconseguir que els joves no
dubtin a apropar-se al Punt
Jove per informar-se sobre
qualsevol aspecte de la seva
vida", explica Nil Altayó, el seu
responsable, sobre el canvi de
logo del Punt Jove.  El nou
logo del Punt Jove està format
per un requadre de color groc
inclinat que juga a ser un me-
gàfon. Amb el disseny, que té un
to pròxim i informal, es vol
augmentar el nombre de visites

i consultes, i la difusió dels ser-
veis. És el resultat d'un treball
conjunt entre les regidories de
Comunicació i de Joventut.

El Punt Jove ampliarà les se-
ves actuacions i anirà imple-
mentant renovacions amb nous

materials per informar de ma-
tèries diverses. A més, el servei
s’afegirà al grup de dinamitza-
dors i integradors de Joventut
i estarà present als tallers als
centres de Secundària.

ALTRES TEMÀTIQUES
Altayó reconeix que moltes con-
sultes són d'àmbit acadèmic,
però recorda que també es po-

den fer d'altres temàtiques
(orientació laboral, salut, gè-
nere, sexualitat, habitatge, mo-
bilitat internacional...). Durant
el 2022 el servei d'informació
públic, dirigit a persones d'en-
tre 12 i 30 anys, augmentarà en
actuacions. Aspectes relacio-
nats amb la imatge patiran
transformacions en la mateixa
línia del nou logo.

El nou logo del Punt Jove. Foto: Ajuntament Santa  Perpètua

El Punt de Jove renova la seva
imatge per ser més referent

L’Institut Marina, de La Llagosta. Foto: Arxiu

Santa Perpètua | Participació al Sociocultural 
El Sociocultural  ha iniciat un procés de recollida de 

propostes per la programació 2022-2023, que inclouen la 
Xarxa de Centres Cívics i l'Escola Municipal de les Arts (EMA). 

“Volem que els joves no
dubtin a apropar-se al
Punt Jove per informar-
se de detalls de la vida”
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LES FRANQUESES4L’Ajunta-
ment de Franqueses ja té un nou
canal de comunicació amb la
ciutadania: l'aplicació ‘bcfran-
queses’. Una nova eina gratuïta
que neix amb la voluntat d’aca-
bar amb l'incivisme i d'agilitzar,
per una banda, l'arribada dels
actes incívics als llocs dels fets i,
de l’altra, la correcció dels des-
perfectes que els veïns es vagin
trobant als carrers i a les places
del municipi.

Una App avisarà
dels problemes 
a la via pública

LA GARRIGA4Prop de 600 ve-
hicles es van concentrar la nit de
divendres al polígon de Can Ter-
rers, a la Garriga. Una trobada
que va acabar amb la presència
de la Policia Local i els Mossos
d’Esquadra, que van dissoldre la
concentració i van posar diver-
ses denúncies per conducció te-
merària, per conduir sota els
efectes de l’alcohol i per l’in-
compliment de les mesures pre-
ventives de covid-19.

Una concentració
de cotxes acaba
amb  sancions

LLIÇÀ DE VALL4L'Ajuntament
de Lliçà de Vall ha fet públic l’a-
nunci de licitació per gestionar i
explotar el bar del futur Casal de
la Gent Gran, que s’està cons-
truint a la planta baixa de l'edi-
fici del CAP. El preu a pagar serà
de 1.800 euros anuals i el con-
tracte durarà dos anys, amb la
possibilitat d’allargar-se a sis,
sempre que es demanin les pròr-
rogues pertinents.

Oberta la licitació
per gestionar el
bar del nou Casal

LA ROCA4Aquest mes de gener,
la Policia de la Roca ha vist créi-
xer la seva plantilla amb cinc
agents nous, augmentant així el
cos fins a 20 persones. De mo-
ment, però, només un d’ells s’ha
pogut incorporar i la resta hauran
d’esperar a l’agost per fer-ho, un
cop aprovin el curs bàsic de for-
mació. Un augment que s’afe-
geixen al dels tres policies incor-
porats l’any passat i que perme-
trà donar més seguretat al poble.

La Policia Local 
de la Roca tindrà 
cinc nous agents

CALDES DE MONTBUI4El 2021
ha estat l’any més sec dels darrers
72 anys a Caldes de Montbui.
Així ho demostren les dades del
Servei Meteorològic de Catalu-
nya, que situen les pluges anuals
en 336,4 litres per metre quadrat.
Una xifra preocupant que no
arriba tan sols ni a la meitat de
precipitacions que haurien de
caure a l’any a la zona i que
obre el debat sobre els efectes del
canvi climàtic al municipi.

Caldes registra
l’any més sec dels
darrers 72 anys

CARDEDEU4Dissabte, Carde-
deu inaugurarà un monument a
la plaça de Francesc Macià en re-
cord a totes les persones que van
perdre la vida durant la Guerra
Civil i la postguerra, tant per
motius bèl·lics com polítics. Una
data assenyalada per al munici-
pi, que va ser bombardejat a fi-
nals de gener del 1939, i que “su-
posa un pas a favor de la pau”, di-
uen des de l’Ajuntament.

Nou memorial 
a les víctimes 
de la Guerra Civil

EDUCACIÓ4Els estudiants no
són els únics que poden marxar
d’Erasmus. Els professors valle-
sans ara també ho poden fer.
Aquesta és la iniciativa impul-
sada des del Servei Educatiu del
Vallès Oriental IV, a partir del
programa de la Unió Europea,
Erasmus +. Un projecte titulat
Together en el qual participen
vuit escoles de la comarca amb
l’objectiu de millorar la forma
d’ensenyar.

“El que pretenem amb això
és, sobretot, aconseguir millors
competències digitals, introdu-
ir noves metodologies en an-
glès i afavorir a la col·laboració
entre escoles a nivell interna-
cional”, explica Yolanda Gonza-
lez, professora de l’Escola Ron-
çana de Santa Eulàlia i una de les
participants en el projecte. 

Segons la docent, només dos
mestres de cada centre poden fer
aquests viatges d’una setmana
que, per ara, estan programats a
Finlàndia, Itàlia o Portugal.
“Però després, en arribar de nou
a l’escola, s’ha de fer una gran
tasca per posar-ho tot en comú

i fer que tot l’equip docent pugui
aplicar el que nosaltres hem
après i vist en el viatge”, diu. De
fet, dijous ja marxen els pri-
mers professors a la primera
aventura formativa, al país nòr-
dic. “Serà un viatge per observar
com són les escoles allà i treure
unes primeres conclusions”,
avança Gonzalez. 

Com ella, tots els professors

que viatjaran han estat triats
per l’equip que la seva respecti-
va escola ha format expressa-
ment per coordinar l’Erasmus +.
Centres de Caldes, Bigues i
Riells, de l’Ametlla, Lliçà de Vall,
la Garriga i Santa Eulàlia que han
unit esforços per apostar per
una formació de més qualitat,
més actualitzada i més atractiva
per a l’alumnat.

Imatge d’arxiu d’una classe de primària. Foto: Escola Ronçana

Docents d’Erasmus: un projecte
per millorar la forma d’ensenyar

Foto: Twitter (@HgArgyris)

Protesta anti VOX: multes per
no mantenir les distàncies

LA GARRIGA4El Departa-
ment de Salut ha sancionat,
com a mínim, fins a 19 perso-
nes amb multes de 100 euros
per una protesta del 30 de ge-
ner de 2021  contra la pre-
sència d'una carpa informati-
va de Vox, que estava ubicada
a la plaça de Can Dachs, a la
Garriga. 

Concretament, les sancions
són per la manca de distància
de seguretat entre les persones

durant la concentració anti-
feixista, quan hi havia limita-
cions per la pandèmia en les
manifestacions. Les persones
afectades han rebut les multes
gairebé un any després. 

El nombre de sancionats
podria ser força major perquè
podria haver-hi persones que
no han contactat encara amb el
grup d'afectats que s'ha muntat
i també perquè les sanciones no
hagin estat notificades encara.

Literatura | Primer llibre de la vallesana Adriana Hernández 
L’escriptora vallesana Adriana Hernández ha publicat el llibre El juego de la vida: la sabiduría del

ajedrez aplicada a la vida cotidiana, amb l’edició a càrrec de l'escriptor Francesc Miralles. Un 
dels arguments d’Hernández és cada una de les 64 caselles del tauler ens ofereix una lliçó vital. 
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EsportsEsports Bàsquet | El BM Granollers visita Valladolid
El conjunt de Salva Puig visitarà demà el Caja Rural Aula Valladolid, en partit

corresponent a la 12a jornada de la Lliga femenina d’handbol. El BM Granollers
és setè amb 5 victòries, un empat i quatre derrotes, i té un partit pendent.

Quan Gianni Infantino, presi-
dent de la FIFA, va anunciar que
era The Best 2021, Alèxia Putellas
(Mollet del Vallès, 1994) sim-
plement va somriure. Un gest
senzill que defineix la millor ju-
gadora del món: capitana de la se-
lecció espanyola i del Barça del
triplet (Lliga, Copa i Champions),
Pilota d'Or, Millor Jugadora d'Eu-
ropa de la UEFA, Creu de Sant
Jordi o Medalla d'Or de Barcelo-
na. És fàcil descomptar-se amb
els seus premis individuals per-
què, excepte el Golden Woman
Player, els guanya tots. És fàcil ad-
mirar-la perquè brilla pensant
sempre en l'equip i amb un mi-
cròfon a la mà.

"Em quedo embadalida es-
coltant-la. Entrevistar-la sempre
és un regal", confessa Bárbara
Quesada, periodista de La Liga i
El Patio. "Té una imaginació i una
creativitat privilegiades, i repro-
dueix al camp el que se li passa pel
cap. Saps que cada partit no dei-
xarà de sorprendre't", afegeix.

"El seu talent està al servei de
l'equip. L'Alèxia intervé quan cal
i no busca més protagonisme en
un Barça molt coral", intervé May-
ca Jiménez (As). "Fora del camp
no dubta en denunciar aspectes
com la desigualtat en l'esport i en
la societat", amplia Jiménez.

La capitana del Barça ha tro-
bat l'equilibri: domina la tècnica
i la tàctica, té talent i una gran vi-
sió de joc, i mai es conforma. "És
la jugadora perfecta", aporta
Chantal Reyes (Mundo Deporti-

vo), que valora "la seva precisió,
el seu domini amb les dues cames
i un llarg etcètera". Fa 10 anys, en
un torneig amistós a Getxo entre
l'Athletic i el Barça, Reyes va pen-
sar que la molletana arribaria
"molt lluny, per la seguretat que
transmetia, sobretot amb pilota".

MAI CAP MALA CARA
"Per l'Alèxia sento orgull, res-
pecte i admiració. La vaig conèi-
xer el 2015, amb Xavi Llorens a
la banqueta. Al principi moltes
vegades la feien jugar d'extrem,
i, tot i que es veia que no s'hi sen-
tia del tot còmoda, estava molt
centrada", recorda Andrea Ginés,
que la va seguir a prop a Barça TV
i que ara treballa a Movistar.
"Mai li he vist posar una mala
cara ni un mal gest. Tampoc

empipar-se amb el públic. Em
commou com prioritza l'equip.
Per com és, es mereix que li pas-
sin coses bones", amplia Ginés.

Putellas té una mirada sana i
àmplia de la vida, i necessita que
el seu entorn estigui bé. Sol saber
com fer-ho possible. "L'altre dia la
seva companya Patri Guijarro
em deia que quan no està bé en un
entrenament o en un partit, sem-
pre mira l'Alèxia, perquè sap que
hi descobrirà un gest, unes pa-
raules o un moviment que li can-
viaran l'estat d'ànim i poder estar
al 100%",  intervé Maria Tikas
(Sport), a qui li fascina que la mo-
lletenca aprofiti al màxim les
oportunitats i sent migcampista
tingui números quasi (o sense el
quasi) de davantera.

"Em meravella la tranquil·li-

tat amb què està gestionant tots
els premis que està rebent i com
t'explica que només pensa en
avui. Quan es retiri ja digerirà el
que li està passant. Per no creu-
re-t'ho has de tenir els peus a ter-
ra", exposa Carla Garcia (Barça
TV), per a qui Putellas és el mirall
perfecte per a la canalla. "És una
persona discreta que et guanya
per com es comporta dins i fora
del camp", amplia.

CREIXEMENT
"La seva figura empàtica, sim-
pàtica, talentosa i treballadora no
només representa el futbol fe-
mení i espanyol, sinó cada cop
més marques. És més: està en el
procés de convertir-se en una re-
ferent social", intervé David Me-
nayo (Marca). El periodista es-

portiu fa una pausa: "Això no
m'ho esperava fa temps. Conei-
xia l'Alèxia introvertida i molt tí-
mida, i ara continua sent reser-
vada amb la seva vida personal,
però no li fa por atendre la prem-
sa i sembla una líder capaç de
menjar-se el món. Ha crescut
molt a tots els nivells".

"Admiro la seva capacitat de
no deixar de buscar nous recur-
sos i registres. Una humilitat i un
compromís cap a la professió
que l'ha convertit en una juga-
dora diferencial", descriu Natà-
lia Arroyo, entrenadora de la
Reial Societat. "A vegades a qui
té tant talent li costa assumir que
hi ha coses que no sap fen tan bé.
L'Alèxia vol detectar-les i corre-
gir-les sempre. És pura inspira-
ció", tanca Arroyo.

Toni Delgado
MOLLET

Putellas, al cap i al camp
» La molletana guanya el The Best 2021 a millor jugadora, un nou reconeixement per a la icona
» Set periodistes i l’entrenadora Natàlia Arroyo retraten la capitana del Barça per a Línia Vallès

Alèxia Putellas amb el trofeu The Best 2021 i celebrant el gol de la victòria en les semifinals de la Supercopa. Fotos: German Parga / FCB
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Drama còmic de crítica social, que parteix
del realisme quotidià per convertir-se
en un viatge en què els protagonistes cre-
uen continents a través de portes grogues,
pantalles d’ordinador i maleters de cotxe.
Una posada en escena simbolista i mini-
malista permet acompanyar els set per-
sonatges en la recerca de la seva llibertat.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Nyotaimori, espines del sistema
Sarah Berthiaume

Viure i gaudir aquí i ara: aquesta és la fi-
losofia del quart àlbum del grup El Diluvi.
Sota el títol Present (Halley Supernova),
la banda de la comarca valenciana de l’Al-
coià presenta una quinzena de can-
çons que demostren les seves ganes d’a-
profitar, justament, el present. El disc in-
clou col·laboracions amb artistes com
Guillem Solé, el cantant de Buhos.

Música

Guillermo del Toro presenta aquest re-
make de la pel·lícula de 1947 El callejón
de las almas perdidas, en què Bradley Co-
oper es posa a la pell d’un home ambi-
ciós, amb talent per a la manipulació i l’en-
gany. El protagonista coneix una pito-
nissa tan perillosa com ell, interpretada
per Cate Blanchett, que es convertirà en
la seva aliada per estafar milionaris.

Pelis i sèries

El callejón de las almas perdidas
Guillermo del Toro

Present
El Diluvi

Replantejant Gaudí
“Antoni Gaudí (1852-1926) és, sense cap mena de dubte,
l’arquitecte català més popular i reconegut en l’àmbit in-
ternacional. Podem replantejar-nos avui la imatge que te-

nim d’ell?”. Aquesta és la pregunta que es fa l’exposició
Gaudí, instal·lada al Museu Nacional d’Art de Catalunya
(MNAC), a Barcelona, des del novembre passat i fins al 6

de març. La mostra, comissariada per Juan José Lahuerta,
proposa una nova mirada sobre la figura de l’arquitecte:
una desconstrucció del mite i de la seva obra perquè el

públic s’acosti al personatge complex que en realitat era.

Com a actriu, molts la recordareu pel seu paper de Ma-
ría a la sèrie El Internado, d’Antena 3, i com a presenta-
dora, la seva feina més recent ha estat al capdavant del
programa Persona infiltrada, de TV3. També va presen-
tar Cámbiame a Telecinco i actualment és col·labora-

dora habitual de Zapeando, a La Sexta. Ara, Marta Tor-
né (Barcelona, 1978) ha estat escollida per presentar,
juntament amb el cantant Miki Núñez, el nou talent

show musical de TV3, Eufòria. Diversos portals digitals
s’han fet ressò de la notícia i hi ha hagut un titular que
ha despertat la indignació d’algunes usuàries de Twit-
ter. Es tracta del titular d’En Blau, el portal de premsa
rosa d’ElNacional.cat, que diu així: “TV3 fitxa Miki Nú-

ñez i una presentadora de La Sexta per al seu nou pro-
grama estrella”. Més enllà del clickbait, les veus críti-

ques es queixen que el nom d’ell sí que hi aparegui i el
d’ella no, malgrat tenir una trajectòria molt més llarga

que el seu company. Ho atribueixen al masclisme.

M A R T A  T O R N ÉQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser actriu i presentadora de televisió
Ara condueix ‘Persona infiltrada’ i col·labora a ‘Zapeando’

Famosos

Ser escollida per presentar ‘Eufòria’
Es tracta del nou ‘talent show’ musical de TV3

Suport i reconeixement
Sobretot després que un mitjà l’hagi invisibilitzat

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una història d’amor i d’amistat, de mort
i de desamor que transcorre a València
ciutat i a la Vall de Gallinera. Allà hi viuen
el Joan, un professor d’institut, i la Sara,
una psicòloga que conrea bancals. Tam-
bé hi va a parar en Carles, un editor de
llibres que pretén escapar del dolor
que li genera un fill d’acollida amb pro-
blemes de drogues i de delinqüència. 

Llibres

El carrer de baix
Vicent Flor

|Blackwind 
Un videojoc de ciència-ficció per posar-te a la pell d’un adolescent atrapat
durant una invasió alienígena. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SI ÉS RÀPID

Si tens diverses tasques pendents, comença per la més
difícil: quan l’hagis fet, la resta serà bufar i fer ampolles

ANAR A PAMS

EL MÉS DIFÍCIL

RECOMPENSA

E S T I L S  D E  V I D A

i ORGANITZACIÓ

“No deixis per a demà el que puguis fer avui”. Segur que
has sentit molts cops aquesta frase, i pot ser que n’ha-
gis fet cas, però també és probable que t’hagis pre-

guntat: “Si ho puc fer demà, per què fer-ho avui?”. Si ets dels se-
gons, has de saber que ets un expert en procrastinar. Procrasti-
nar, una paraula no recollida al DIEC però cada cop més estesa,
és deixar per a més endavant qualsevol tasca que hagis de fer i
no et vingui de gust: estudiar, rentar els plats o respondre aquell
correu que tens pendent de fa dies. Si aquest 2022 vols aconse-
guir deixar aquest mal hàbit, que pot acabar-te provocant estrès
i angoixa, aquí tens alguns consells. 

En primer lloc, pensa quant trigaràs realment a fer allò que et
fa tanta mandra: potser n’estàs fent un gra massa, tenint en
compte que trigaràs deu minuts. Un cop t’adonis que serà una
cosa ràpida, fes-la ja. Si tens diverses tasques pendents, és reco-
manable començar per la més difícil: quan te l’hagis tret de so-
bre, la resta et semblarà bufar i fer ampolles. Un altre bon consell
és anar a pams: no vulguis fer-ho tot de cop. Per últim, pots pen-
sar en petits premis per motivar-te.

Fes-ho ja: deixa de procrastinar

Para’t a pensar quant trigaràs realment a fer aquella tasca 
que et fa tanta mandra: si és poca estona, fes-la ja

Les claus

És important que t’organitzis i vagis a pams: no vulguis 
fer-ho tot de cop perquè al final acabaràs trigant més

Pots pensar en petits premis o recompenses per motivar-te:
“Si acabo avui, miro un capítol d’una sèrie”
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